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小組討論

破冰問題 Ice-breakers 

•	 你們中有多少人認為自己有智慧又聰明？ 為什麼你會有這樣的想法？ 如果你要
形容一個有智慧的人，這個人有什麼品質？ 如何衡量智慧？ 請討論和分享。  
How many of you think that you are wise and smart? Why do you think 
in such way? If you were to describe someone who has wisdom, what 
qualities does this person have? How do you measure wisdom? Discuss 
and share. 

•	 亞里士多德說：「認識自己是一切智慧的開始。」 蘇格拉底說：「唯一真正的智
慧就是知道自己一無所知。」 對於這些說法，你有何看法？ 在你看來什麼是智
慧？ 請討論和分享。  
Aristotle said: “Knowing yourself is the beginning of all wisdom.” Socrates 
said: “The only true wisdom is in knowing you know nothing.” What do 
you think about these sayings? What is wisdom according to you? Discuss 
and share.

認知 To know 

•	 閱讀（箴言 1:1，列王紀上 3:9-12）。 這卷書是誰寫的？ 如果我們想獲得生活
智慧，為什麼要學習這卷書呢？ 請討論和分享。 Read (Proverbs 1:1, 1Kings 
3:9-12). Who wrote this book? Why do we study this book if we want to 
have wisdom in living? Discuss and share. 

•	 閱讀（箴言 1：2-6）。 學習這卷書的目的是什麼？ 請討論和分享。Read 
(Proverbs 1: 2-6). What are some of the purposes of studying this book? 
Discuss and share.  

•	 什麼是智慧？ 對智慧有哪些常見的誤解？ 智慧的聖經含義是什麼？ 請討論和分
享。What is wisdom? What are some of the common misconceptions of 
wisdom? What is the biblical meaning of wisdom? Discuss and share.  

•	 閱讀（箴言 3：13、1-2、16）。 如果我們發現並依靠上帝的智慧生活，會得到
哪些祝福？ 這些經文是否在某種程度上肯定了「財富與健康」 神學？ 請討論和
分享。 Read (Proverbs 3: 13, 1-2, 16). What are some of the blessings if we 
discover and live by God’s wisdom? Do these verses somehow affirm the 
“wealth and health” theology? Discuss and share. 

•	 閱讀（箴言 1:7、9:10）。 為什麼敬畏耶和華是智慧的開端？ 什麼是敬畏主呢？ 
我們為什麼要敬畏神？ 我們怎樣才能培養並表現出敬畏耶和華的心呢？ 請
討論和分享。 Read (Proverbs 1:7, 9:10). Why is the fear of the LORD the 
beginning of wisdom? What is to fear the Lord? Why should we fear God? 
How can we cultivate the fear of the LORD and show it? Discuss and share. 
 

我的領受
•	 神藉著今天的小組討論對你說

了甚麼？ 
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茁長+滿溢： 智慧滿溢 生活的智慧

敬畏上主是智慧的開端。愚蠢的人輕視智慧，也不願意學習。箴言 1:7
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•	 閱讀（箴言 3：5-7）。 什麼是全心信靠主呢？ 我們如何信靠神？ 舉一些實
際例子。 請討論和分享。 Read (Proverbs 3: 5-7). What is to trust in the 
Lord with all our heart? How do we put our trust in God? Give practical 
examples. Discuss and share. 

•	 閱讀（雅各書 1：5）。 如果我們發現自己缺乏智慧，該怎麼辦？ 請討論和
分享。 Read (James 1:5).   If we find ourselves lacking in wisdom, what 
should we do? Discuss and share. 
 

感受 To feel 

•	 你是否覺得自己擁有智慧，即「善於過敬虔生活」的聖經智慧？ 你是否以屬神
的智慧生活？ 為什麼？ 您覺得在生活的哪些方面需要有更多的智慧？ 舉一些實
際例子並分享。 Do you feel that you have wisdom, the biblical wisdom of 
“being skilled in Godly living”? Are you living with Godly wisdom? Why? 
In what areas of life do you feel that you need to have more wisdom? Give 
practical examples and share. 

計劃及實踐 To plan and do 

•	 幫助彼此理解智慧的聖經含義以及如何依靠上帝的智慧生活。 Help one 
another understand the biblical meaning of wisdom and how to live by 
God’s wisdom. 

•	 嘗試鼓勵彼此閱讀箴言，並製定切實可行的計劃，將其應用到日常生活中。 
Try to encourage one another to read the book of Proverbs and make 
practical plans to apply them in their daily lives. 

•	 在接下來的幾週內，嘗試在小組中找一兩個人來分享你在生活中缺乏智慧的領
域。 互相代禱，祈求上帝幫助他們在日常生活中擁有屬神的智慧。  
In the coming weeks, try to find one or two people in the group to share 
about the areas of life that you lack wisdom. Pray for one another and ask 
God’s help to live with Godly wisdom in their daily lives. 

我的領受
•	 神藉著今天的小組討論對你說了

甚麼？

我的禱告回應
•	 為著今天神對你說的話，你有何回應？請寫下你的禱告。

我的行動回應
•	 因著今天神對你說的話，你會在行動和心

態上作出甚麼回應或改變？


